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Mark Halle: “El 100% del PIB mundial depèn de la naturalesa” 

 

L'assessor del Programa de les Nacions Unides per al Medi Ambient (UNEP) debat amb experts de diferents sectors 

i disciplines sobre l'auge i la urgència del finançament de la biodiversitat i els reptes pendents 

 

L'assessor sènior del Programa de les Nacions Unides per al Medi Ambient (UNEP), actualment també assessor Sènior 

dels Centres Financers per a la Sostenibilitat (FC4S), Mark Halle, assegura que “la naturalesa és inseparable de 

l'activitat econòmica i si no aconseguim incorporar, de manera correcta, la naturalesa a l'activitat econòmica, llavors 

aquesta activitat econòmica també està en risc”. De fet, avisa que el 100% del Producte Interior Brut mundial depèn 

totalment de la naturalesa. Halle va ser el ponent principal i també moderador de la jornada 'Biodiversitat: la Nova 

Frontera per a les Finances Sostenibles', que es va fer aquest dimecres a la Borsa de Barcelona, organitzada per 

Barcelona Centre Financer Europeu i Financial Centres for Sustainability (FC4S). 

 

Durant la seva intervenció, Halle va explicar que actualment el 40% de les espècies pol·linitzadores d'invertebrats estan 

en perill d'extinció i que hi ha un 75% dels cultius alimentaris mundials que depenen d'aquesta pol·linització. Més 

dades que va aportar sobre l'impacte que té i que pot tenir el canvi climàtic en un sector com l'alimentari és, per 

exemple, que actualment la meitat dels cultius del planeta estan en risc per l'erosió del sòl i el 60% de la producció 

mundial de cereals es fa en zones amb un estrès hídric extremadament alt. 

 

Les conseqüències de la degradació de la biodiversitat van però molt més enllà, va explicar Halle. I és que, per exemple, 

cal tenir en compte que “el 70% dels medicaments contra el càncer son naturals o estan inspirats amb la naturalesa”. 

Per tant, estan afectats també per aquesta degradació de la biodiversitat com a conseqüència del canvi climàtic. I 

encara relacionat amb la salut, Halle va subratllar que cal ser conscients també que “els boscos absorbeixen 2.000 

milions de tones d'emissions de CO2 cada any, cosa que converteix els ecosistemes forestals en el dipòsit de carboni 

terrestre més gran del món”. 

 

“La naturalesa té un problema”, va insistir Halle. 

 

Halle va insistir en la necessitat de posar fre a la degradació de la biodiversitat per evitar mals majors perquè “el 90% 

dels peixos més grans del món han desaparegut i hi ha un milió d'espècies actualment en risc al món”. L'assessor de 

les Nacions Unides xifra el cost de no actuar contra aquesta disminució de l'ecosistema mundial en 44 bilions de dòlars 

de producció mundial. És la quantitat de producció que estaria en risc.  

 

El president del Barcelona Centre Financer Europeu (BCFE), Luís Herrero, que va ser l'encarregat de presentar l'acte, 

va assegurar que “és imperatiu que actuem ara per revertir aquesta tendència i salvar el nostre planeta per a les 

generacions futures”. Herrero considera que “des del sector financer, tenim una oportunitat única també de tenir un 

impacte substancial en integrar la sostenibilitat a les nostres pràctiques comercials i decisions d'inversions que podem 

impulsar”.  

 

Herrero i Halle van coincidir, precisament, en què aquesta situació obre una finestra d'oportunitat. Halle va assegurar 

que actuar contra aquesta disminució de l'ecosistema mundial pot generar 395 milions de llocs de treball a tot el món. 

L'assessor sènior del Programa de les Nacions Unides per al Medi Ambient assegura que cada cop hi ha més 

consciència, des dels governs fins a les empreses, de la necessitat d'aplicar mesures i regulacions.  

 

El director general de Polítiques Ambientals i Medi Natural, Marc Vilahur, va assegurar que Mark Halle és un exemple 

de treball conjunt per fer front a aquesta crisi que qualifica de “global”. “No és una crisi climàtica o una crisi de 

biodiversitat sinó que es tracta d'una crisi global a la que hem de fer front junts”. Vilahur va explicar que Catalunya 

també pateix les conseqüències i amb escreix d'aquesta degradació de la biodiversitat. En aquest sentit, va explicar 

que “Catalunya està perdent a l'entorn del 25% de la seva biodiversitat, més del 50% en aigua dolça, el 34% en terres 

de cultiu i també un 10% de boscos”. 



 

“Si volem canviar el món, necessitem el suport dels reguladors, de les empreses i, òbviament, del sector financer” 

 

 A la taula rodona sobre el finançament de la biodiversitat, innovació i mercats de la naturalesa, el director global de 

Negocio Responsable en BBVA, Antoni Ballabriga, va dir que “si volem canviar el món, que això és el que volem fer, 

necessitem el suport dels reguladors, de les empreses i, òbviament, del sector financer. I això passarà si té un sentit 

econòmic i hi ha oportunitat de negoci”. A la mateixa taula rodona, Marga de Rosselló, sòcia de Sostenibilitat i Canvi 

Climàtic a PwC,  va reclamar regulacions més clares i homogènies per accelerar aquesta inversió en sostenibilitat i 

projectes per a la biodiversitat. 

 

Durant la jornada es van posar alguns exemples de projectes en marxa, d'empreses que asseguren que ja estan 

invertint en estratègies per revertir la pèrdua d'espècies. Pedro Ruiz Rodríguez, especialista en Sostenibilitat Ambiental 

de Nestlé Espanya, va explicar el projecte de Nestlé al Parc Natural del Montseny on col·laboren per recuperar la 

granota vermella, que és una espècie vulnerable i un indicador del canvi climàtic. D'altra banda, Joan Cabezas, CEO i 

Cofundador de Nactiva, director del Natural Resources Hub de Palladium, va explicar el seu projecte, innovador a 

Europa, d'unir grans empreses catalanes per impulsar una plataforma d'inversió en capital natural. Cabezas va explicar, 

en aquesta sessió a la borsa de Barcelona, que es tracta de buscar oportunitats d'inversió productiva en àrees 

mediambientals per impulsar el creixement, protegir el planeta i lluitar contra el canvi climàtic. Cabezas creu que calen 

mètodes “innovadors” en la lluita contra el canvi climàtic i la protecció del medi ambient. 

 

Giovanni Garcea, líder de l'equip de finances verdes de la Comissió Europea, també va poder participar a la taula 

rodona sobre desenvolupament i evolució politico-jurídica, a través de videoconferència. L'especialista en 

finançament de projectes d'energies renovables i infraestructures, operacions immobiliàries i reestructuracions de 

deute (Cuatrecasas), Pol Solsona, va començar la seva intervenció subratllant que “la Borsa de Barcelona era el lloc 

adequat per parlar de finances per a la sostenibilitat”. Solsona va admetre també que encara no es veuen prou préstecs 

amb finalitats de biodiversitat però considera que aniran en augment més endavant. Un diagnòstic amb el qual 

coincideix Jordi Bermúdez, advocat especialitzat en Dret Mercantil i Regulatori (RocaJunyent), que va assegurar que 

“l'inversor mitjà no està acostumat encara a tractar projectes de biodiversitat i l'inversor institucional tampoc s'hi sent 

còmode si estan en una fase inicial. Prefereix invertir en un projecte més madur”. Entre els reptes que es van destacar 

en relació a la inversió en biodiversitat, també va esmentar el de “convertir el que avui es coneixen com a pràctiques 

voluntàries de mercat en obligacions reals com ara la divulgació sobre els riscos relacionats amb el clima”. Bermúdez 

diu que Espanya hi està treballant. 


